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آرمان ملی-  شهریار خدیوفرد: کلاف 
بازار مسکن هر روز پیچیده تر می شود و در این 
میان سوءاســتفاده ها و زد و بندهای برخی از 
بنگاه های معاملات املاک و کاســبان بازار به 
افزایش تنش ها دامن می زنــد. در واقع بازار 
مسکن در چند سال گذشــته با شیب بسیار 
تندی در حال صعود بــوده به گونه ای که تنها 
در بازه زمانی دو ســال تورم این بازار رشد تا 
200 درصدی را تجربه کرده اســت. البته در 
این میان سیاست های دولت در زمینه مسکن 
نیز چندان موفق نبوده و نتوانسته آرامشی را 
که در پی کاهش عرضه و تبدیل شدن مسکن 
به محلی برای حفــظ ارزش دارایی ها از بین 
رفته بود بازگردانــد حال در هفته های اخیر و 
با اجرای اصلاحات اقتصادی دولت در زمینه 
حذف ارز ترجیحی از نظام اقتصادی کشــور 
زمزمه گرانی مصالح ســاختمانی و در نتیجه 
تا 100 درصدی قیمت ملک در بازار شــنیده 
می شود، به گونه ای که اکثر مشاوران مسکن 
از قریب الوقوع بودن تغییرات قیمتی از نمیه 
خرداد ماه خبر می دهند که خود باعث هجوم 
موج جدیدی از تقاضا را فراهم آورده است و در 
این میان دهک های میانی جامعه با فروش و 
جمع آوری اندک سرمایه خود بیشترین تقاضا 
را به خود اختصاص داده اند و برای این منظور 
تمرکز خود را به شــهرهای حاشیه ای تهران 
معطوف کرده اند. موضوعی که کارشناســان 
اگرچه معتقدند اصلاحات یارانه ای تاثیری بر 
قیمت املاک نداشته و این بازار تنها از نرخ تورم 
تبعیت می کند اما بررسی های میدانی نشان 
می دهد ذهنیت ایجاد شده از سوی مشاوران 
املاک و دامن زدن آنها به این ذهنیت نه تنها 
معاملات در شهرهای حاشــیه ای را به شدت 
تحت تاثیر قرار داده بلکه خریدهای این افراد 
که خود از آن تحت عنوان کاســبان بازار یاد 
می کنند و معاملات صوری و کاغذی مکرر یک 
واحد بین چندین کاسب و بنگاه دار باعث شده 
تا حداقل در این مناطق قیمت ها افزایش تا 25 
درصدی را تجربه کنند. تمامی این تخلفات و 
سودجویی ها در حالی در بازار املاک پایتخت 
و شهرهای اطراف صورت می گیرد که متأسفانه 
بارها تشــکل های مرتبط با این حوزه از عدم 
هرگونه دخالت در بــازار خبر داده و معتقدند 

مشاوران املاک اثر گذاری در بازار ندارند. 
 به بنگاه هــای املاک می روید کلاه 

خود را سفت بچسبید!
بر اســاس این گزارش، پس از 23 ســال 
فعالیت در حوزه فرهنگ و رسانه و جمع کردن 
اندک سرمایه که از طریق وام و قرض حاصل 
شــده بود به قصد خرید یک واحد مسکونی 
برای فرار از کابوس اجاره نشینی برنامه ریزی 

کردم اما متأسفانه میانگین قیمت 32 میلیون 
تومانی هر متر مربع واحد مسکونی در پایتخت 
باعث شد تا خرید خود را به شهرهای حاشیه 
تهران منتقل کنم و در ایــن میان پردیس و 
شهر جدید اندیشــه بهترین گزینه به شمار 
می رفت. البته پس از کلی بررســی اندیشــه 
به عنوان محله هدف قرار داده شــد و خوش 
بین به اینکه پس از ســال ها اجاره نشــینی 
می توان سایه آرامش را دید راهی این شهر نه 
چندان دور شدم. در این راستا پس از بررسی 
قیمت ها در یکی از بنگاه های ملکی تعداد زیاد 
واحدهای صنفی املاک نکته ای بود که خیلی 
خودنمایی می کرد به گونه ای کــه تقریبا در 
خیابان اصلی فاز یک اندیشه به فاصله هر 5 تا 
10 مغازه تابلوی مشاورین املاکی که از شیر 
مرغ تا جان آدمیزاد را معامله می کنند به چشم 
می خورد به هر حال پس از چندین مراجعه و 
سبک و ســنگین کردن موارد پیشنهادی در 
یکی از واحدها که از قضا صاحبان آن خود را 
بازرس اتحادیه املاک اندیشه معرفی می کرد 
خواســتار بازدید از موردی مناسب شدم و در 
نهایت با یکی از مشــاوران جوان برای بازدید 
ملک راهی شــدیم. البته بازدید چندان ساده 
نبود چرا که پس از حرکت مشــاور جوان که 
معلوم بــود از ابتدا هماهنگی هــای زیادی را 
برای پنهان ماندن اصل ماجــرا انجام داده از 
عدم امکان بازدید واحد مــورد نظر خبر داده 
و تاکید کرد که واحد دیگری با مشــخصات 
مشــابه برای بازدید هماهنگ شده است، اما 
نکته جالب زمانی بود که این مشــاور از دادن 
اطلاعات تکمیلی خــودداری کرده و با وجود 
سوالات مکرر از میزان قیمت و شرایط ملک 
از زیر بار پاسخگویی طفره می رفت به هر حال 
این پایان ماجرا نبود و پس از آنکه برای دریافت 
کلید به بنگاه املاک دیگر مراجعه کردیم پس 
از یک ساعت تاخیر به واحد مورد نظر مراجعه 
شــد. واحدی 48 متری که به قول مشاوران 

فول امکانات بوده یعنی آسانســور، انباری و 
پارکینگ اختصاصی برخوردار اســت. حال 
زمان ضربه کلیدی فرا رسیده و از مشاور درباره 
قیمت، سن بنا و ســایر شرایط سوال پرسیده 
شــد و اعلام قیمت هر متر مربع 23 میلیون 
تومان برای واحدی با 5 سال ساخت تقریبا برق 
از سرمان پراند. اگرچه که مشاور از قبل تمامی 
آنچه باید انجام مــی داد را برنامه ریزی کرده 
بود، به طوری که  وقتی دلایل گرانی پرســیده 
شد آن هم در شرایطی که قیمت هر متر مربع 
واحد نوساز در فاز یک شهر جدید اندیشه 18 
تا نهایت 20 میلیون تومان است، تاکید کرد 
که عدم صدور مجوز برای ســاخت واحدهای 
زیر 100 متر مربع از ســوی شهرداری باعث 
شــده تا قیمت واحدهای کوچک متراژ گران 
شود توجیه این مشــاور آنقدر عجیب بود تا 
هر مخاطبی را به فکر بیندازد، چراکه اساســا 
شــهرداری ها هیچ محدودیتی برای ساخت 
واحدهای کوچک نداشــته و در حال حاضر 
علاوه شهرداری ها سیاست دولت نیز بر تولید 
و عرضه واحدهای کوچک قرار گرفته اســت. 
موضوعی که پیگیری های بیشــتر نشان داد 
واحدهای مناســب این شهر از سوی کاسبان 
که اغلب خود مشاوران املاک منطقه هستند 
خریداری شده و تا چند میلیون تومان گرانتر 
آن هم به صورت هماهنگ در بین بنگاه های 
املاک به متقاضیانی کــه این روزها همچون 
من به دنبال خرید ســرپناه و برآوردن کردن 
رویای دیرینه خود هستند عرضه می کنند و 
به نوعی عملا در شهرهای حاشیه ای به ویژه 
اندیشــه بنگاه های مالکان و صاحبان شــهر 
به شــمار می روند. البته در این میان بســاط 
سودجویی های دیگر نیز حســابی داغ است 
به گونه ای که مشــاورانی که حداقل در خرید 
و سرمایه گذاری دخالت ندارند منافع خود را 
از معرفی واحدهای ارزانتر و خرید مستقیم از 
مالک شخصی به دست می آورند، به گونه ای که 

در ازای معرفی واحدی که بــا قیمت واقعی 
معرفی می شود خواستار دریافت 10 میلیون 
تومان کمیسیون می شوند. حال مشخص است 
برخلاف آنچه روســای اتحادیه املاک ادعای 
عدم دخالت مشــاوران در بــازار را دارند چرا 
وضعیت بازار مسکن هر روز بدتر می شود این 
در حالیست که حداقل انتظار می رود در این 
شرایط سخت اقتصادی مردم با کمی انصاف 
بیشتر با یکدیگر رفتار کنند،چراکه از ماست 

که بر ماست. 
 یارانه تاثیری در مسکن ندارد

در رابطه با تاثیر اصلاحات یارانه ای در رشد 
قیمت مسکن که از سوی مشاوران املاک نوید 
داده می شــود محمد عدالت خواه کارشناس 
مســکن می گوید: یارانه مســتقیم و در واقع 
رانتی  که دولت به وارکنندگان و شــرکت ها 
می داد هیچ اثر کاهشــی در بازارها از جمله 
بازار مسکن ایجاد نمی کرد؛ کما اینکه قیمت 
مسکن در تهران از سال 13۹۷ تاکنون بیش از 
۶00 درصد رشد کرده و به متوسط 34 میلیون 
تومان در هر متر مربع رسیده است. وی افزود: 
با این وجود اعلام خبر برداشتن ارز دولتی به 
عنوان یک عامل روانــی در بازارها تاثیرگذار 
خواهد بــود. از ابتدا اعلام شــد صرفا قیمت 
کالاهای اساسی افزایش می یابد اما واضح است 
که کالاهای مرتبــط، زیرمجموعه های آنها و 
حتی کالاهای غیرمرتبط نیز با رشــد قیمت 

مواجه می شوند که همین اتفاق نیز رخ داد. 
به گفته عدالت خواه، بازار مســکن، متاثر 
از ســایر بخش ها با تغییر قیمت مواجه شده 
است. به هر حال اقتصاد ایران دارای تورم های 
سنگین است که بازار مسکن هم در این فرآیند 
قرار دارد. رشد قیمت نهاده های ساختمانی بر 
روی قیمت تمام شده مســکن اثر می گذارد. 
اینکه بــازار ظرفیت رشــد قیمــت را دارد 
بخش قابل توجهی از آن بــه توان خریداران 
برمی گــردد، اما مســلما ســازندگان حاضر 
نمی شوند مســکن را زیر قیمت تمام شده به 

فروش برسانند. 
این اســتاد دانشــگاه تاکید کرد: مادامی 
که تورم وجود دارد فاصلــه بین قدرت مالی 
خریداران و قیمت مسکن افزایش می یابد. این 
مساله می تواند به کاهش بازدهی سرمایه در 
بخش ساخت و ساز منجر شــود و این بخش 
را نیز دچار رکــود کند. بنابرایــن اگر دولت 
می خواهد به خانه دار شدن مردم کمک کند 
باید ابتــدا ترمز تورم 40 درصدی را بکشــد. 
بعد می تواند با اعمال سیاســت های مالیاتی 
از جمله مالیــات بر ارزش افــزوده زمین ها، 
خانه های خالی و عایدی سرمایه، بازار مسکن 

را ساماندهی کند. 

در پی احتمال واردات دام زنده از پاکستان؛ 
 به جای واردات 

یکبار برای همیشه ریشه مافیا را بخشکانید؟!
آرمان ملی: قیمت گوشت قرمز در حالی به روند صعودی خود ادامه 
می دهد که هر کیلوگرم گوشت قرمز از محدوده 250 هزار تومان عبور 
کرده اســت که در این بین دولت و فعالان بخش خصوصی زنجیره دام 
هر یک ســعی دارند با طرف مقابل را مجبور به عقب نشینی کنند. در 
واقع پس از حذف ارز 4200 تومانی از نهاده های تولید، قیمت گوشت 
نیز با شــیبی تند صعودی شــد البته این پایان ماجرا نبود و با افزایش 
انتقادات نســبت به این تغییرات قیمتی باز هم همچون سال های قبل 
روال تکذیب و انداختن تقصیرها به گردن دلالان و بخشــی از زنجیره 
تکرار شد در این بین دولت نیز برای حمایت از مصرف کننده و کاهش 
قیمت ها روش واردات و توزیع گوشت ارزان قیمت را نیز در پیش گرفت. 
اما به رغم تمامی این اتفاقات بازار گوشت قرمز به غیر معدود واحدهای 
عرضه دولتی به یکه تازی خود ادامه داد و قیمت گوشت قرمز رسما گران 
شد. حال زمزمه ها از تصمیم شرکت پشتیبانی امور دام برای واردات دام 
زنده از پاکستان خبر می دهد. موضوعی که با واکنش دامداران مواجه 
شد به گونه ای که این سیاست را به مثابه تیشه زدن به ریشه دامداران 
عنوان می کنند. البته تردیدی وجود ندارد که واردات دام در شرایطی 
که کشور با مازاد دام زنده مواجه است و فعالان این حوزه بارها خواستار 
صادرات دام های مازاد را داشته اند می تواند تبعاتی را برای تولیدکنندگان 
به همراه داشــته باشد اما نکته اساســی در این موضوع نهفته است که 
چرا در حالی که کشــور با حجم گســترده ای دام زنده مواجه است و 
قطعا افزایش عرضه باید به کاهش قیمت منجر شود اما بازار گوشت از 
ساده ترین شاخصه یعنی عرضه و تقاضا تبعیت نمی کند و دلیل آن را هم 
حضور مافیای بازار عنوان می کند. مهندسی عرضه از سوی شرکت های 
بزرگ این حوزه عامل اصلی در تنش و گرانی ها محســوب شده است. 
به نظر می رسد کافیست دولت یک بار برای همیشه با نظارت کامل بر 
فعالیت این شرکت های بزرگ که البته برخی از آنها خصولتی هستند به 
جای آنکه سالانه میلیاردها تومان بودجه را صرف مقابله با سیاست های 
منفعت طلبانه آنها کند ریشه مافیای حوزه های مختلف را بخشکاند یا 
اگر واقعا توان مقابله با مافیای بازار را ندارد حداقل آنها را معرفی کنند 
یا منابع حاصل برای واردات را بــه خود مردم اختصاص دهند تا قدرت 
خرید مردم افزایش یابد! در این رابطه حسین سلامی مدیرعامل شرکت 
پشــیبانی امور دام در خصوص برنامــه واردات دام زنده از پاکســتان 
می گوید: تصمیم به واردات گوشت و دام زنده داریم، اما هنوز عملیاتی 
نشده است. شرکت پشــیبانی امور دام برای تامین ذخایر استراتژیک 
همواره اقدام به واردات دام می کند. اما در سال جدید وارداتی انجام نشده 
و خریدها مربوط به سال گذشته است. مدیرعامل پشیبانی امور دام با 
اشاره به لزوم حمایت از تولید داخلی، گفت: قیمت تمام شده دام زنده در 
ایران نسبت به کشورهای همسایه از جمله پاکستان بالاتر است از این رو 
با هدف حمایت از مصرف کنندگان واردات دام انجام می شود. به گفته 
این مقام مسئول؛ در حال حاضر کمبودی در زمینه ذخایر استراتژیک 
سازمان پشــتیبانی امور دام وجود ندارد و این سازمان گوشت گوساله 
کیلویی 115 هزار تومان و گوشت گوسفند کیلویی 100 هزار تومان را 
در میادین میوه و تره بار و واحدهای صنفی توزیع می کند. ضمن آنکه 
گوشت های منجمد موجود در بازار تولید داخل و خارج کشور هستند. 

 بازار گوشت با واردات متعادل نمی شود
همچنین افشین صدر دادرس مدیرعامل اتحادیه سراسری دام سبک 
نیز در این رابطه می گوید: سال هاست که ورود دام زنده از پاکستان به 
ایران به  دلیل رعایت نکردن شرایط بهداشتی در پرورش دام در این کشور 
ممنوع بود. وی با اشاره به بیم انتقال بیماری  از دام های پاکستانی به دام و 
انسان در ایران، تاکید کرد: در یک مقطع کوتاه اجازه ورود دام از پاکستان 
به سیستان و بلوچستان داده شــد که در همان استان کشتار و گوشت 
استحصال شده از آن در کشور توزیع می شد. این فعال اقتصادی ادامه 
داد: در شرایط فعلی دامداران داخلی با چالش های جدی مواجه هستند 
از این رو بهتر بود وزارت کشاورزی همزمان که به فکر مصرف کنندگان 
است راهکاری نیز برای حل مشکلاتی که تولیدکنندگان با آنها درگیر 
هستند می اندیشید. مدیرعامل اتحادیه سراسری دام سبک با استناد به 
آمار مدیر سازمان پشــتیبانی امور دام تهران، افزود: بنا به آمار سازمان 
پشتیبانی امور دام روزانه ۶0 تن گوشت وارداتی به بازار تزریق می شود، 
اینجا این پرسش مطرح است که چرا با وجود عرضه این حجم از گوشت 
منجمد درعمل شاهد تعادل در نرخ گوشــت در بازار نیستیم از این رو 
مســئولان برای کنترل بازار باید چاره بیندیشــند. وی تصریح کرد: 
بازار با واردات تنظیم نمی شــود، باید بر عوامل آن نظارت کنیم و مانع 

دلال بازی ها در عرضه گوشت با قیمت های غیر واقعی شویم. 

بــازتــــاب

پیش بینی ها محقق شد؛ 
کم فروشی بازار شوینده ها داغ شد

آرمان ملی: همان گونه که پیش بینی می شد با مخالفت ستاد 
تنظیم بازار با افزایش قیمت شــوینده ها و تاکید وزیر صمت بر لزوم 
بازگشــت قیمت محصولات شوینده و بهداشــتی بازار کم فروشی 
این محصولات حسابی داغ شده اســت. به گونه ای که بررسی های 
میدانی نشــان می دهد برخی از شــرکت ها با کاهش حجم عرضه 
خود باعث اخلال و گرانفروشی از ســوی برخی از واحدها را فراهم 
آورده اند. بر اساس این گزارش، چند ماهی است که تولیدکنندگان 
محصولات شــوینده به بهانه افزایش قیمت مواد اولیه و هزینه های 
تولید درخواست های متعددی مبنی بر افزایش قیمت را به سازمان 
حمایت ارسال کرده اند اما هنوز مجوزی مبنی بر افزایش قیمت ها را 
دریافت نکرده اند. با این وجود در 28 اردیبهشــت در فضای مجازی 
نامه ای از سوی انجمن صنایع شوینده منتشر شد که نشان از افزایش 
قیمت محصولات این صنعت از 50 تا 80 درصد داشت. در آن مقطع 
یک مقام آگاه در ستاد تنظیم بازار این موضوع را کذب خواند و گفت: 
تاکنون هیچ بحثی در خصوص قیمت های جدید محصولات صنایع 
شوینده نشــده اســت و هرگونه افزایش قیمت بدون مجوز ممنوع 
اســت. وی افزود: نامه منتشرشــده بدون تاریخ، امضا و مهر است و 
به نظر می رسد ناشی از فضاسازی برخی اعضای انجمن و به همنظور 
دریافت مجوز افزایش قیمت باشد. چند روز بعد با وجود عدم ابلاغ 
رسمی مصوبه سازمان حمایت، بختیار علم بیگی رئیس انجمن صنایع 
شوینده و آرایش بهداشتی بار دیگر ادعا کرد  که سازمان حمایت با 
افزایش 25 تا 40 درصدی قیمت صنایع شوینده و آرایشی بهداشتی 
موافقت کرده است. انتشار اخبارهای نادرســت و التهابات بازار در 
نهایت باعث شــد تا وزیر صنعت در این خصوص اعلام کند: انجمن 
صنایع شــوینده در اعلام افزایش قیمت کالا های خود اشتباه کرد، 
زیرا فقط با افزایش قیمت برخی کالا ها موافقت شده بود که صنایع 
شوینده در این گروه قرار ندارد. باید تولیدکنندگان قیمت ها را به قبل 
برگردانند. در حال حاضر با وجود مخالفت وزارت صمت برای افزایش 
قیمت ها مشاهدات میدانی نشان می دهد، واحدهای تولیدی به کم 
فروشی روی آورده اند تا از آن طریق بتوانند به نوعی افزایش قیمت ها 

را در محصولات خود اجرا کنند. 

بــازتــــاب

بــــازار
حباب قیمت سکه و طلا به دلیل 

افزایش تقاضا
آرمان ملی: قیمت سکه به میانه 14 میلیون 
تومانی وارد شده و فلز زرد روزانه نوسان زیادی را 
تجربه می کند موضوعی که نایب رئیس اتحادیه 
طلا و جواهر تهران دلایل آن را افزایش تقاضا در 
بازار طلا عنوان کرده است به گفته کشتی آرای 
هم اکنون در بازار شــاهد حباب در قیمت سکه 
و طلا هستیم. محمد کشــتی آرای، نایب رئیس 
اتحادیه طــلا و جواهر تهــران می گوید: انس 
جهانی طلا در هفته گذشته در محدوده یک هزار 
و 84۶ تا یک هزار و 84۷ دلار در نوسان بود و در 
پایان هفته دوباره به یک هزار و 84۷ دلار رسید 
و نســبت به انتهای هفته تغییراتی نداشت. این 
در حالیســت که برخلاف تغییرات انس جهانی 
طلا در بازار داخلی روزهای پایانی هفته مجدد 
افزایش نرخ ارز را شاهد بودیم و این رشد 320 
تومانی باعث شــد قیمت طلا و سکه نسبت به 
ابتدای هفته با افزایش بالایی همراه و در مجموع 
بازار طلا در هفته گذشــته با رشد قیمت همراه 
باشــد. وی بیان  داشــت: در روزهای گذشته با 
افزایش تقاضا حباب انواع سکه در حال افزایش 
اســت و ســکه های یک گرمی، ربع سکه و نیم 
ســکه بیش از یک میلیون تومان حباب دارند. 
کشــتی آرای اضافه کرد: سکه طرح جدید ۹50 
هزار تومان حباب دارد و نسبت به ابتدای هفته 
120 هزار تومان افزایش یافته است و این نشان 
دهنده افزایش تقاضا برای خرید ســکه با توجه 
به محدودیت عرضه است. وی گفت: قیمت هر 
مثقال طلای آب شده با توجه به افزایش نرخ ارز 
در روز پایانی هفته به ۶ میلیون و 20 هزار تومان 
رسید که نسبت به ابتدای هفته 140 هزار تومان 
رشد داشته است. هر گرم طلای 18 عیار نیز با 
33 هزار تومان افزایش قیمت به نرخ یک میلیون 
و 3۹0 هزار تومان رسید. نایب رئیس اتحادیه طلا 
و جواهر تهران گفت: با وجود تعطیلی های هفته 
گذشته او کاهش سطح دادوستدها، اما همچنان 
تقاضا برای خرید ســکه وجود داشــت و علت 
افزایش قیمت طلا و سکه افزایش نرخ ارز بود و 
با توجه به اخبار منتشر شده وضعیت بر همین 

منوال است. 

با بازگشت آرامش به بازار موبایل تقویت 
شد؛ 

التهابات خود ساخته برای کسب 
بیشترین سود

آرمان ملی: در چند روز گذشــته موضوع 
ممنوعیت واردات گوشی های آیفون و افزایش 
گمانه زنی ها در خصوص توقف حضور گوشی های 
بالای ۶00 دلاری در بازار که از آن تحت عنوان 
گوشی های لوکس نام برده می شود شاهد تنش 
در بازار معاملات موبال و تلفن همراه بودیم، به 
گونه ای که علاوه بر افزایش قیمت های بی ضابطه 
بسیاری از مدل های گوشی در بازار کمیاب شد 
حال بــا تکذیب ممنوعیت و اعــلام تداوم ثبت 
ســفارش ها دبیر انجمن واردکنندگان موبایل 
از بازگشــت آرامش به بازار با توجــه به ذخیره 
دستگاه های روشن نشده ماه های قبل خبر داده 
اســت موضوعی که اگرچه تردید وجود ندارد 
هرگونه ممنوعیت وارداتی به تنش و ایجاد بازار 
سیاه منجر می شود و فاقد توجیه است، اما نگاهی 
بر تغییرات بازار ایــن ذهنیت را تقویت می کند 
در شــرایطی که ذخیره دستگاه های موجود در 
کشور نیاز بازار را حداقل تا چند ماه آینده تامین 
می کند آیا التهابات بازار از سوی خود تشکل ها 
و گروه های تاثیر گذار در بــازار رقم خورده تا از 
فرصت ایجاد شــده بیش ترین سود را به دست 

آورند؟
امیر اسحاقی دبیر انجمن واردکنندگان موبایل 
با اشاره به متعادل شــدن عرضه و تقاضا در بازار 
گفت: با توجه به میزان ثبت سفارش  و تخصیص 
ارز قابل توجه برای واردات آتی، برنامه ریزی لازم 
از سوی بازرگانان جهت تامین نیاز بازار در ماه های 
آینده با همــکاری وزارت صمت و بانک مرکزی 
صورت گرفته است. همچنین جهت جلوگیری 
از سوءاســتفاده از واردات رویه مسافری آیفون 
از هرگونه ســفته بازی، تلاش  و اقدامات جدی 
از ســوی نهادهای متولی صورت گرفته اســت. 
وی ادامه داد: در خصــوص کالاهای بالای ۶00 
دلار با توجه به رفع مشکلات ســامانه ای و رفع 
احتمال ممنوعیت دائمی واردات، شاهد کاهش 
قیمت و بازگشــت آرامش به بــازار و جلوگیری 
از سوداگری و ســفته بازی در بازار هستیم. دبیر 
انجمن واردکنندگان موبایل اتاق بازرگانی ضمن 
عادی دانســتن وضعیت تامین و عرضه در بازار 
موبایل، از واردات بیش از 2 میلیون و 240 هزار 
دستگاه موبایل به کشــور از ابتدای سالجاری تا 
پایان اردیبهشت ماه خبر داد و تاکید کرد که با 
احتساب ذخیره دستگاه های روشن نشده ماه های 
قبل، فراوانی کالا در سطح عرضه کاملا مشهود 
است و جای نگرانی وجود ندارد. اسحاقی گفت: از 
ابتدای سالجاری با افزایش واردات از طریق رویه 
مسافری روبه روی بودیم؛ تا جایی که در فروردین 
ماه تعداد 24 هزارو 540 دستگاه و در اردیبهشت 
3۷ هزار 1۶0 دســتگاه موبایل آیفون از طریق 
رویه مسافری وارد کشــور شد. این در حالیست 
که واردات قانونی این برند توسط شرکت ها طی 
دو ماه اخیر تا سه برابر کاهش داشته است. وی 
خاطرنشان کرد: با توجه به تصمیم و برنامه ریزی 
دولت و وزارت صمت بــرای حفظ آرامش بازار و 
با تامین ارز تخصیص هــای موجود، پیش بینی 
می شود در ماه های آتی نیاز بازار به طور کامل با 
واردات تجاری برطرف شود و اقدامات سفته بازی 
و التهاب آور سوءاستفاده کنندگان از رویه واردات 

مسافری به سنگ خواهد خورد. 

خودروارزسکه و طلابــازار

203.000.000سایپا 335.000.000111سمند LX----دلار آمریکا14.448.000سکه امامی

205.000.000تیبا395.000.000دنا----یورو13.898.000سکه بهار آزادی

213.000.000ساینا442.000.000تارادستی37.563پوند انگلیس7.975.000نیم سکه

224.000.000کوییک 312.000.000Rپژو پارس XU7----درهم امارات4.982.000ربع سکه

305.000.000وانت زامیاد )آپشنال(305.000.000پژو 206 تیپ 18602لیر ترکیه2.832.000سکه گرمی

375.000.000شاهین299.000.000رانا پلاس23.330دلار کانادا1.379.300هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان( بازار

آرمان ملی: همکاری های اقتصادی ایران و روسیه با سرعت 
در حال پیشرفت بوده و قرار است علاوه بر تعاملات ترانزیتی 
و حمل و نقلی در زمینه انرژی نیز توسعه یابد و در این راستا 
دیدار وزیر نفت با الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه 
که به همراه هیات عالی رتبه به ایران ســفر کــرده موید این 
موضوع بوده که قرار است مبادلات تجاری دو کشور را ظرف 
یک سال و نیم آینده به بیش از 40 میلیارد دلار برساند. البته 
همکاری های مشترک با روس ها آن هم در حوزه انرژی محدود 
به دولت سیزدهم نشده و در دولت های گذشته نیز روس ها در 
این زمینه تفاهم نامه و قراردادهای مختفی را منعقد کرده بوند 
اما متاسفانه تجربه سال های گذشــته نشان داده که روس ها 
حداقل در حوزه انــرژی چندان قابل اعتمــاد نبوده و حضور 
تزارها در حوزه نفت و گاز کشــور علاوه بر منافع  مشــکلاتی 
را نیز به همراه داشته است. جواد اوجی وزیر نفت در رابطه با 
همکاری های مشترک ایران و روسیه می گوید: مناسبات ایران 
و روسیه با توجه به مجاورت جغرافیایی و اشتراک در بسیاری از 
مسائل بین المللی در سال های اخیر ماهیت راهبردی پیدا کرده 
است. به طور طبیعی آنچه این مناسبات راهبردی را تقویت، 
پایدار و اثربخش برای دو کشور می کند، گسترش همکاری ها 
به حوزه های اقتصادی و به ویژه انرژی اســت که ما جلوه های 
این همکاری را در بازار جهانی نفت به خوبی می بینیم. منتها 
هنوز این شکل از مناســبات راهبردی به حوزه همکاری های 
دوجانبه در نفت و گاز به صورت واقعی تبلور پیدا نکرده است. 
وی در ادامه افزود: ایران و روســیه هر دو در زمره بزرگ ترین 
دارندگان و تولیدکنندگان نفت و گاز هســتند. این مســأله 
نمی تواند تنها دو کشــور را در قامت رقیب قرار دهد. تهران و 
مسکو ظرفیت های بزرگی برای همکاری در طرح های مشترک 
نفت و گاز و تبدیل شدن به یک بلوک واحد تولید و عرضه انرژی 
تعریف کنند. در زمستان سال گذشته برای این مهم مذاکراتی 

بین دو کشور برقرار شــد که نتایج روشــنی را در برداشت، 
اما مذاکرات چند روز پیش با بنــای محکم تری پیش رفت و 
توافق های خوبی نیز صورت گرفته است؛ به طوری که هم در 
بحث توسعه میدان های مشترک، میدان های مستقل نفت و 
گاز و سرمایه گذاری های مشترک و در حوزه پتروشیمی، دانش 
فنی، صدور کاتالیست ها و بحث سوآپ گاز، سوآپ فرآورده های 
نفتی و حتی نفت خام در قالب کارگروهی مشترک توافق های 
خوبی انجام شد. وی با اشاره به اینکه سقف رقم کنونی مبادلات 
تجاری ما با روسیه 4 میلیارد دلار است، تصریح کرد: با توجه 
به ظرفیت هایی که هر دو کشــور دارند برنامه ریزی کرده ایم 
که این سقف را سالانه به 40 میلیارد دلار برسانیم. وزیر نفت 
درباره زمان تحقق هدف مبادلات تجاری سالانه 40 میلیارد 
دلار با روسیه نیز گفت: با این توافق ها و تفاهم نامه ها که بعضی 
از آنها هم در حوزه انرژی منجر به قرارداد شده است ظرف یک 
و نیم ســال آینده و با برنامه ریزی که در دستور کار داریم به 
سقف 40 میلیارد دلار در سال در روابط تجاری ایران و روسیه 
برسیم. الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه نیز در این 
دیدار با اشاره به اینکه همکاری های ایران و روسیه همه جانبه 
است، گفت: این همکاری ها اخیرا از پویایی خاصی برخوردار 
شده اســت و ما باید توافق های مهمی را که در سطح رؤسای 

جمهوری ایران و روسیه حاصل شده است، اجرایی کنیم.
 تعاملات باید دوسر برد باشد

محمد خطیبی نماینده ســابق ایران در اوپک در خصوص 
تاثیرات و فرصت های افزایش همکاری با روسیه در حوزه انرژی 
می گوید: همکاری ایران و روسیه با توجه به پتانسیل های دو 
کشور می تواند مثبت و قابل توجه باشد. این دو کشور حداقل 
در سه سازمان انرژی بایکدیگر پیمان بســته اند و حضور در 
این ســازمان ها می تواند به توســعه روابط کمک کند؛ ضمن 
اینکه روس ها در بســیاری از شــرکت ها در بخش بالادستی 

سرمایه گذاری کردند و این شرکت ها توان این را دارند که هم 
در بخش بالادستی و هم در بخش پایین دستی توسعه را رقم 
بزنند. وی با اشاره به پتانسیل و توانمندی روس ها در حوزه نفت 
اظهار کرد: در حوزه نفت می توانیم با روس ها همکاری داشته 
باشیم، اما به شرط آنکه اسنادی که توسط مقامات سیاسی امضا 
می شوند، مورد پیگیری قرار گیرند و شرکت ها مورد حمایت 
باشند تا بتوانند این اهداف را دنبال کنند ولی اگر در حد امضا 
باشد، شرایط مانند گذشته می شود. این کارشناس ارشد حوزه 
انرژی با تاکید بر اینکه در گذشــته از این نوع امضاها بســیار 
داشتیم گفت: این مشکلات باید برطرف شوند. با امضای یک 
تفاهم نامه نمی توان خیلی امیدوار بود و باید تا آخرین مرحله 
این مساله را پیگیری کرد و هرجا با هر مشکلی مواجه شد، باید 
در بالاترین سطح مورد بررســی و حمایت قرار بگیرد تا وارد 

مرحله اجرایی شود. 
 یک فرصت برای ایران

همچنین جواد یارجانی مدیرپیشین امور اوپک و روابط با 
مجامع انرژی وزارت نفت نیز می گوید: هرقدر همکاری های 
مشترک را با شــرکت های مختلف بدون توجه به ملیت آنها 
افزایش دهیم، خصوصا آنهایی که توانایی هایی را در ســطح 
بین المللی دارند، به نفع ما خواهد بود. درست است که صنعت 
نفت سابقه فعالیت 100 ساله دارد، اما این صنعت بین المللی 
و در حال پیشــرفت بوده و لازم است که در سطح بین المللی 
شرایط فراهم شود و با شرکت هایی که تجارب و موفقیت هایی 
دارند، همکاری کنیم. وی با تاکید بر اینکه این مســاله توان 
داخلی ما را افزایش می دهد، تصریح کرد: برخی گمان می کنند 
اگر با شرکت های خارجی همکاری کنیم، آنها اطلاعات خود 
را از ایرانی هــا دریغ می کنند، درحالی که اینطور نیســت. ما 
نمونه هایی داریم که شــرکت های بزرگی که اکنون در ایران 

فعال هستند، از طریق همین همکاری ها توسعه یافته اند. 

بررسی ها از مذاکرات ایران و روسیه در حوزه انرژی نشان می دهد؛ 

فرصتی مناسب اگر روس ها شانه خالی نکنند؟!

»آرمان ملی« از روند معاملات مسکن و سودجویی های این حوزه گزارش می دهد؛ 

مسكن در حاشيه شهرها گرفتار  بنگاه ها


